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L’Escola Gaia ja té projecte
per a la seva seu definitiva
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Emilio Galve, de l'Eixample
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LarondadeSantAntoniestarà
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L’esperada reforma de l’avinguda, que segueix generant alguns dubtes veïnals, començarà el 8 de gener pàg 10
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NOVETAT EDITORIAL pàg 14
L’Espai Línia acull la presentació
del llibre ‘Últims dies a l’Eixample’
de l’escriptor Ferran Escoda

Cent anys de passió
L’Editorial Joventut rep la Medalla d’Or al Mèrit Cultural pàg 8

CANVIS SOCIALS pàg 3

La mort ja no es viu com
abans: les cerimònies
laiques van a l’alça
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Les dades no menteixen. El ri-
tual catòlic a l’hora d’acomiadar
els morts va a la baixa. Segons
l’empresa PFB Serveis Fune-
raris, en el darrer any s’ha re-
gistrat un “augment de quatre
punts de les cerimònies laiques,
que ja representen prop del
25% del total”. Aquesta com-
panyia del sector funerari, amb
presència al Barcelonès, al Baix
Llobregat i al Maresme, afe-
geix que les cerimònies catòli-
ques (73,5%) han caigut tres
punts percentuals. Així mateix,
l’1,5% restant són cerimònies
d’altres religions.

Segons la sociòloga Marta
Navarro, que ha investigat a fons
els rituals que triem per morir, “la
secularització a l’Estat ha fet que
baixin el nombre de cerimònies
catòliques”. Amb tot, puntualit-
za Navarro, hi ha moltes perso-
nes que, tot i no ser religioses,
quan es troben a punt de morir
decideixen fer una cerimònia
catòlica “per si de cas”.

Sigui com sigui, els rituals
laics han guanyat terreny en els
darrers temps. Malgrat això, de
què parlem quan ens referim a
aquesta mena de celebracions?

DIVERSES I POC ENCOTILLADES
N’hi diuen mestres de cerimò-
nies, però també se’ls anomena
oradors o moderadors. En re-
alitat, són les persones que con-
dueixen els funerals no religio-
sos. “En aquesta mena de cele-
bracions, els espais es transfor-
men i els discursos que es fan so-
bre els difunts també, perquè en
les cerimònies catòliques la de-
coració és sempre la mateixa,
són totes iguals”, considera Na-
varro. “Les cerimònies laiques

són diverses i, per exemple, si a
l’avi li agradava menjar nous, es
reparteixen nous”, afegeix.

En aquest sentit, el ritual ca-
tòlic està encotillat perquè el rol
del capellà no s’escapa gaire
del guió establert per les insti-
tucions religioses. “Fins i tot les
músiques no canvien, ja que hi
ha hagut casos en què alguns ca-
pellans no han deixat que sonés
una cançó perquè era d’un mú-
sic homosexual”, lamenta la so-
ciòloga.

MESTRA DE CERIMÒNIA
La Francina fa uns anys que es
dedica a conduir cerimònies lai-
ques. Ara té, amb altres oradors
i músics, una empresa anome-
nada Euphonia Música i Parau-
la, que s’encarrega d’oferir aques-
ta mena de serveis. La feina con-
sisteix a “facilitar el comiat dig-
ne de les famílies, perquè moltes
vegades no estan en condicions
emocionals de preparar-lo”, as-
senyala.

Així, el primer que fa la
Francina és reunir-se amb els
familiars perquè li expliquin

qui era la persona difunta.
Aquesta reunió pot allargar-se
durant més d’una hora. Més
tard, escriu un text que, un cop
redactat, contrasta amb els fa-
miliars. “No és una feina fàcil, ja
que les famílies són complexes
i vols acontentar tothom”, afir-
ma. A més, quan oficia la ceri-
mònia ha d’estar molt concen-
trada. “En el moment que estan
vivint, si al Pepe li dic Antonio,
seria un error garrafal”, explica.

Segons Navarro, sovint qui
decideix fer-se mestre de ceri-
mònies és una persona que ha
viscut la mort traumàtica d’al-
gú proper i no ha pogut tenir la
celebració que li hauria agradat.
“També hi ha psicòlegs”, afe-
geix. La Francina, a més, asse-
nyala que a la seva professió hi
ha molts actors i músics que vo-
len tenir una font extra d’in-
gressos. El seu motiu, però,
s’adscriu al primer cas que co-
menta Navarro.

La seva filla va morir amb 29
anys en un accident. La Franci-
na va començar a escriure un
blog amb les seves reflexions al

voltant de la mort de la jove i li
van dir si volia oficiar una ceri-
mònia. “La primera vegada que
ho vaig fer em vaig sentir bé, em
va agradar molt, i em vaig inte-
ressar per aquesta professió que
combino amb la meva feina de
secretària de direcció en un hos-
pital”, explica.

Per a ella, ser oradora re-
presenta un complement del
seu sou que li reporta no més de
1.000 euros bruts al mes. De fet,
vol que continuï sent així. “És
una feina a la qual no et pots de-
dicar al cent per cent, perquè és
molt exigent”, afirma. “M’afec-
ten molt les morts de persones
joves, però també m’impacta,
per exemple, quan venen presos
a acomiadar els seus familiars”,
explica. “És molt dur veure algú
que ve acompanyat de sis Mos-
sos, emmanillat”, diu.

JA NO ÉS EL QUE ERA
No fa tants anys que els morts es
vetllaven a casa, les famílies fe-
ien dol i les dones anaven vesti-
des de negre en record dels di-
funts. “Sanitàriament i logísti-

cament s’ha traslladat la mort als
hospitals i és difícil fer les vetlles
als domicilis”, afirma Navarro.
“Hem aïllat la mort”, afegeix.

Més enllà d’això, les societats
actuals intenten pensar el mínim
en la mort. Legalment, els fami-
liars propers d’un difunt tenen
un permís de tres dies en cas de
defunció. Per altra banda, el
manual DMS de psicologia, la re-
ferència terapèutica més repu-
tada en aquest àmbit, dictamina
com a “dol complex” aquell que
supera els sis mesos i com a
“dol complicat” el que s’allarga
més d’un any. Alhora, estipula
que, en la mesura del possible,
les persones que es veuen afec-
tades per una mort han de tor-
nar als seus compromisos labo-
rals i socials entre les tres i les sis
setmanes després de la defunció.

És en aquest marc que les
cerimònies personalitzades lai-
ques volen ser una manera de
donar espai a viure la mort i no
passar-hi de puntetes. “Tal com
està organitzat avui dia, mors i
en 48 hores estàs enterrat”,
sentencia la Francina.

Lamort també canvia
» Les cerimònies laiques van a l’alça i ja representen gairebé el 25% del total de les que es fan
» “La secularització a l’Estat ha fet que baixin les cerimònies catòliques”, afirma una experta

Les morts oficiades amb el ritual catòlic al Barcelonès, al Maresme i al Baix Llobregat han caigut tres punts percentuals. Foto: PFB Serveis Funeraris

Albert Alexandre
BARCELONA
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NLes millors
perles

Que els informatius són un pou de desgràcies no és pas nou,
però que a sobre t’emportis una botifarra de la periodista ja

és massa. Ha passat a la BBC, on la presentadora Maryam
Moshiri ha rebut els televidents amb el dit del mig aixecat.

Alejandro Sanz va fer saltar pels aires el Sant Jordi en un
concert apoteòsic que va fer vibrar els fans. Els que

també s’ho van passar bé van ser els lladres, que van
rebentar desenes de cotxes dels assistents aparcats a prop.

Dona passeja home pels carrers de València lligat amb una
corretja de gos i a quatre grapes. Sí, ha passat recentment

a la capital del Túria. Una testimoni ha penjat a les xarxes un
vídeo on es veu l’individu entregat en el seu paper de cànid.

Si amb els anys et fa pal haver de muntar el pessebre i
posar l’arbre, millor que no sàpigues que hi ha una

parella alemanya que acaba d’entrar al Llibre Guinness
dels rècords per muntar 555 arbres de Nadal a casa seva.

LA FOTO@XavierArtigas69

La lupa

El passat 30 de novembre, a la presentació del
llibre Últims dies a l’Eixample, vam tenir l’o-
portunitat de conversar amb el seu autor, en
Ferran Escoda, amb ironia i sarcasme d’a-

questa decadència secular de la burgesia catalana a
l’Eixample. Davant la fugida i posterior venda es-
pectacular del patrimoni immobiliari de la ciutat a fons
inversors internacionals i hòldings turístics, l’autor al
final del llibre suggeria dues possibles reaccions al pro-
blema: la creació d’un Grup de Resistents amb llicència
per a l’acció directa i l’elaboració d’un Inventari o Cens
dels edificis venuts, responsables de l’èxode de famílies
senceres.

El llibre Últims dies a l’Eixample, tot i ser un di-
vertit exercici literari, establia un evident diàleg amb
la realitat. La primera reacció, el Grup de Resistents,
ja estava en certa manera representat al mateix acte
amb la presència d’alguns dels veïns que estaven
patint de forma directa aquesta metamorfosi
bèl·lica que és el mobbing immobiliari. Al mateix
acte, una petita entitat veïnal de la Dreta de l’Ei-
xample es definia a si mateixa com a Club dels Re-
sistents i encoratjava tothom a no cedir a les pres-
sions del negoci. No van sortir propostes d’accions

directes, encara... però si que es va anunciar la se-
gona proposta.

Silenciosament, aquesta entitat havia anat elabo-
rant entre el 2016 i el 2022 un cens o inventari de les
compravendes d’edificis, amb el corresponent buidatge
dels residents i l’expulsió del veïnat a la següent co-
rona metropolitana. L’informe anomenat  ‘Gentrifi-
cació i habitatge de luxe a la Dreta de l’Eixample’ va
ser acceptat al registre d’entrada de queixes, núme-
ro E-42524/2023, de la Sindicatura de Greuges de Ca-
talunya, el 15 de novembre de 2023. Tanmateix, el prò-
xim 18 de desembre, a la sessió del Consell de Barri
de la Dreta de l’Eixample, aquesta entitat ha aconse-
guit entrar a l’ordre del dia el debat sobre aquesta te-
màtica que està afectant greument la cohesió social
de la ciutat.

Podríem preguntar-nos com és que hem arribat
fins aquí? Avui la gentrificació a la nostra ciutat ja és
un fenomen urbà amb conseqüències en la cohesió so-
cial, tal com la defineix la Llei d’Urbanisme de Cata-
lunya. En tant que activitat no volguda, sinó imposada
per les lleis del lliure mercat, afecta tant les classes po-
pulars com a les classes mitjanes i de forma més in-
tensa en espais turístics de valor patrimonial que es

tornen atractius per a nous residents de temporada,
generant promocions d’habitatge de luxe o allotjament
turístic allà on abans hi vivien famílies, per la senzi-
lla raó de disposar d’una legislació totalment favora-
ble. Aquest és el motiu principal de la manca d’ofer-
ta d’habitatge a la ciutat.

La possibilitat d’extreure fàcilment plusvàlues es-
peculatives que es nodreixen dels valors col·lectius de
la centralitat, del patrimoni o de les inversions pú-
bliques, permeten multiplicar els preus i els benefi-
cis de forma incontenible. El lideratge dels preus està
avui en mans d’una minoria monopolitzada per la pre-
sència de les socimis, els que s’acullen a la “golden visa”
o compren amb criptomònada, i altres societats pa-
trimonials com les sicavs, que disposen de privilegis
fiscals concedits per unes lleis aprovades a partir del
2008, després d’una desastrosa gestió de la crisi im-
mobiliària per part d’un govern conservador. Però hi
ha prou mercat per sostenir tot això? Fins ara els be-
neficis immobiliaris s’han nodrit d’inversions alienes
de procedència inconfessable, dels expats que aterren
a la ciutat i del progressiu increment del percentat-
ge del salari que les famílies destinen als lloguers o a
les hipoteques. Però fins quan?

per Jaume Artigues i Vidal (AV Dreta de l’Eixample)

El club dels resistents
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Eixample Respira demana la creació de zones
de vianants als punts més visitats per Nadal1

2
Les obres de la ronda de Sant Antoni 
començaran el 8 de gener i duraran 16 mesos

Marta Villanueva, regidora de Salut: 
“L’educació és clau per a la salut sexual”

Cultura de barri: quan el que no s’explica
(sembla que) no existeix

El + llegit líniaeixample.cat

3

4

5

Les obres per allargar l’L8 de Ferrocarrils
arrencaran just després de Reis

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Eixample no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

La clau

La sequera ha fet aflorar
amb força les contradic-
cions, deficiències i ne-

gligències en la gestió de l’aigua
a Catalunya. La radiografia de la
situació és coneguda. Les es-
casses pluges dels darrers anys,
combinades amb un elevat con-
sum d’aigua, han situat els em-
bassaments de les conques in-
ternes a menys del 18% de la
seva capacitat. Durant aquest
temps, el Govern de la Genera-
litat s’ha fet l’orni esperant un
miracle en forma de pluja que no
acaba d’arribar. Ara, amb una si-
tuació insostenible, l’executiu
de Pere Aragonès ha decidit
aplicar la recepta desesperada de
la sequera del 2008: transpor-
tar aigua amb vaixells i, com és
tradició, pressionar el ciutadà
per reduir més el consum d’ai-
gua a les llars.

El raonament que fa el Go-
vern és el següent. Tot estalvi en
el consum d’aigua a les cases per
voluntat pròpia o aplicant me-
sures com la reducció de la pres-
sió de les canonades permetrà a
altres sectors com la indústria o
el sector primari no haver d’a-
turar màquines. Així, en una si-
tuació d’emergència, tota la ciu-
tadania ha de posar l’espatlla pel
bé comú. La paradoxa és, però,
que, com a l’any 2008, això no és
del tot cert. Ni tothom fa tot el
que pot per reduir consums ni a
tots els sectors econòmics se’ls
reclama els mateixos esforços.

Un bon exemple d’això són
els municipis que superen amb
escreix el consum màxim permès
per habitant. Molts són munici-
pis amb alts nivells adquisitius i

cases unifamiliars, i malgrat
que l’Agència Catalana de l’Ai-
gua ha anunciat sancions, hi ha
dubtes que això redueixi el
consum. Un altre exemple és el
turisme, que tot i representar
el 12% del PIB català no s’ha
vist afectat per mesures d’es-
talvi d’aigua, com sí que ha
passat a l’agricultura, la ra-
maderia o la indústria.

Fa pocs dies, Samuel Reyes,
director de l’Agència Catalana
de l’Aigua, afirmava en una en-
trevista a Els matins de TV3
que no disposaven de dades
del consum real d’aigua dels
milions de turistes que arriben
a Catalunya cada any. Un des-
coneixement que no va privar
el Govern de la Generalitat de
modificar el Pla Especial de Se-
quera a l’abril per permetre
que les piscines d’hotels es
poguessin omplir a l’estiu. De
la mateixa manera, a un pas de
l’emergència per sequera, la
Conselleria d’Acció Climàtica
ha donat llum verda a la ge-
neració de neu artificial a les
estacions d’esquí del Pirineu i
a mantenir el reg en camps de
golf. Tot plegat és un bon reflex
de com el Govern de la Gene-
ralitat ha maniobrat des de
l’estiu per protegir, fos com fos,
el sector turístic de les restric-
cions per sequera.

Ara, el president Pere Ara-
gonès té un problema damunt

la taula d’unes dimensions di-
fícils d’imaginar. La sequera
prolongada comença a ser un
globus a punt d’esclatar amb
repercussions polítiques to-
talment desconegudes. Convé
recordar que, a la sequera del
2008, el poc crèdit electoral
que encara retenia el segon tri-
partit de José Montilla es va es-
vair ràpidament, contribuint a
l’arribada d’Artur Mas al Palau
de la Generalitat. I la història
es podria tornar a repetir, ara
amb els socialistes.

Sense un full de ruta clar
per afrontar la sequera, Es-
querra té mala peça al teler.
David Mascort ja ha descartat
una nova cimera de l’aigua en
un moviment de contenció
pensant en el desgast electo-
ral que pot suposar un nou
fracàs. En qualsevol cas, al
carrer Calàbria saben que, si
no plou suficient els mesos vi-
nents, serà necessari reduir
consums d’aigua, especial-
ment dels grans consumidors.
Això significa confrontar amb
part del sector turístic i eco-
nòmic del país que han in-
tentat seduir durant tota la le-
gislatura. Una contradicció
que es planteja insalvable amb
unes eleccions autonòmiques
a la cantonada i que és un bon
resum del paper erràtic d’Es-
querra en l’emergència per
sequera que vivim.

El turisme no consumeix aigua
per Marc Cerdà

A les xarxes

@julia_otero: Tristeza infinita. #ItziarCas-
tro era guerrera, amorosa, inteligente,
siempre al lado de las causas justas.  Buen
viaje, amiga.

@torrents_d: Primer va ser una sobrerepre-
sentació d'alumnat nouvingut. Ahir que PISA
no reflecteix mesures que s’estan aplicant.
Avui la culpa és dels docents. Què serà demà?

#Suspens

@toni_cusco: Les Madres de Plaza de Mayo
s'alcen contra les mentides de Milei: "El pre-
sident electe i la seva vicepresidenta tenen
un discurs negacionista de la dictadura".

#MileiPresident #DescansiEnPau

Els semàfors

L’Editorial Joventut ha rebut 
la Medalla d’Or al Mèrit Cultural

que entrega l’Ajuntament.
Aquesta empresa familiar es va
fundar fa un segle a Barcelona 
i és famosa per ser qui edita la
sèrie de Les aventures de Tintín

a Espanya.
pàgina 8Editorial Joventut

L’Ajuntament va anunciar
aquest dilluns que les obres 
de la ronda de Sant Antoni
començaran el 8 de gener i
duraran 16 mesos. Es tirarà

endavant el projecte aprovat en
l’anterior mandat, que no acaba
de deixar content tot el veïnat.

pàgina 10Ajuntament

L’escriptor Ferran Escoda va
presentar el 30 de novembre 
a l’Espai Línia la seva darrera

novel·la, Últims dies a l’Eixample,
on explica, d’una manera

còmica, però transcendent, 
el declivi d’un barri i d’una

manera de viure.
pàgina 14Ferran Escoda
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La nova proposta d’obres 
de l’L8 no convenç el veïnat

PARC JOAN MIRÓ4Les obres de
perllongament de l’L8 dels Fer-
rocarrils arrencaran el 8 de gener
amb el compromís de Govern i
Ajuntament de reduir els arbres
afectats del parc de Joan Miró. De
fet, proposen instal·lar la zona lo-
gística de la tuneladora en un es-
pai de 5.300 metres quadrats
del parc, un 12% del total de la su-
perfície. Això, de retruc, salvaria
una seixantena d’arbres: dels 178
inicialment previstos per talar i
deixar espai a la tuneladora, ara
només se’n talarien 118. 

Des de l’associació de veïns de
l’Esquerra de l’Eixample, una de
les entitats que forma part de la
plataforma Salvem el Parc de

Joan Miró, valoren l’esforç per re-
duir els arbres afectats, però es
mostren “decebuts”. “Conceptu-
alment, continuen volent posar la
zona logística al parc”, afirma Xa-
vier Riu, membre de l’entitat ve-
ïnal. “És un canvi quantitatiu, que
no qualitatiu”, afegeix aquest lí-
der veïnal, que recorda que les ob-
res no només portaran pol·lució,
sinó que també més soroll i me-
nys verd. “Ens estranya que en el
context actual de sequera i can-
vi climàtic vulguin carregar-se
una arbreda”, explica Riu, que la-
menta que hi ha “temes tabú”,
com l’afectació al trànsit o a la
Fira, que mai no es tenen en
compte en projectes com aquest.

CULTURA4“Ha estat una cloen-
da molt emotiva per a un any amb
molts reconeixements”. No hi ha
millor manera de valorar l’acte
d’entrega de la Medalla d’Or al
Mèrit Cultural que l’Ajuntament
va fer dilluns dia 11 a l’Editorial Jo-
ventut, fundada fa un segle a
Barcelona. Així ho comenta a Lí-
nia EixampleLluís Zendrera, ge-
rent i net del fundador d’aquesta
empresa familiar, amb seu al car-
rer Provença, famosa per ser qui
edita la sèrie de Les aventures de
Tintína Espanya. De fet, és l’única
editorial del món que els edita fora
del segell Casterman.

Ara bé, Joventut no és només
Tintín. “Sempre ens ha donat
molta notorietat, però no és tot
el que fem”, reivindica Zendre-
ra. No és per a menys, atès que
en l’actualitat l’Editorial Joven-
tut és present a més de 40 països
i té distribució a Amèrica Llati-
na i els Estats Units.

Sigui com sigui, arribar fins
aquí no ha estat gens fàcil. Gu-
erres, dictadures i contínues cri-
sis també formen part de la his-

tòria de l’editorial. “Sempre has
d’estar batallant”, reconeix Zen-
drera, que, així i tot, recorda que
hi ha una quarta generació que
s’està preparant per agafar el tes-
timoni d’aquesta empresa fa-
miliar nascuda el 1923. 

Des del llunyà 1923, Barcelo-
na, Catalunya, Espanya i el món
han viscut molts canvis que han
capgirat moltes coses. I, no obs-
tant això, l’editorial continua al
peu del canó. I, per celebrar l’e-
femèride, l’Ajuntament ha ela-

borat un catàleg del centenari de
l’editorial, anomenat –encerta-
dament–, Les aventures de l’E-
ditorial Joventut, mentre que la
biblioteca Jaume Fuster acull
fins al gener una mostra sobre la
història del segell barceloní.

Des dels seus inicis, l’edito-
rial va treballar amb autors com
Josep Maria Folch i Torres, Jo-
sep Carner o Carles Riba, així
com il·lustradores com Lola An-
glada i el dibuixant Joan Junce-
da, entre molts altres.

Zendreda, assegut, durant l’acte d’entrega de la medalla. Foto: Ajuntament

Medalla d’Or per a les aventures
de l’Editorial Joventut

El parc de Joan Miró quedarà afectat per les obres. Foto: Arxiu

Conferència |Val la pena el fotoperiodisme?
La Casa Golferichs va acollir ahir la conferència Fotoperiodisme, val la pena? del

fotoperiodista Santi Palacios en el marc del Barcelona Drets Humans International
Photo Festival. Palacios va fer un repàs a alguns dels seus treballs més destacats.
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Rècord de participació 
en l’últim Tapantoni

COMERÇ4Sant Antoni Comerç
va posar punt final al Tapantoni
de tardor el 3 de desembre amb
rècord de participació. Així ho ex-
plica el president de l’entitat,
Jordi Arias, qui afirma que l’edi-
ció d’enguany (on la temàtica ha
estat el cine) ha estat la que més
participacions en les votacions a
la millor tapa ha tingut mai.
Aquest reconeixement l’ha gua-
nyat la tapa Ratatouille, del Ce-
ller de l’Estevet –un pollastre a la
catalana farcit amb fruits secs–.

“L’edició ha estat tot un èxit
i estem molt contents de la

quantitat de persones que han
vingut”, diu Arias. I és que el
president de l’entitat explica
que han notat que molts turis-
tes s’han acostat al Tapantoni,
fet que consideren un èxit per-
què ha atret gent que “no és no-
més del barri”.

El Tapantoni ha mantingut
la quarantena d’establiments
que hi participen i Arias afirma
que l’edició de la primavera
que ve serà “com sempre”, però
que la pròxima edició de tardor
repetiran la fórmula de fer les
tapes temàtiques.

URBANISME4Les obres de la
ronda de Sant Antoni comença-
ran el 8 de gener i duraran 16
mesos, segons explicaven el re-
gidor de l’Eixample, Jordi Valls,
i el regidor de Ciutat Vella, Albert
Batlle, dilluns en una sessió in-
formativa oberta al veïnat cele-
brada a l’Espai Calàbria.

La remodelació es farà segu-
int el projecte aprovat i comptarà
amb una inversió d’uns 11,6 mi-
lions d’euros. “És el projecte
inicial tal com estava, no hi ha
cap modificació”, deia Valls, que
subratllava que un cop s’hagi fet
es treballarà en l’ordenació de
l’espai.

Sobre la confirmació de l’A-
juntament de mantenir el pro-
jecte aprovat en l’anterior man-
dat n’opinen les diverses entitats
veïnals que des de fa temps han
fet visibles les seves peticions.
D’una banda, el portaveu de la
Plataforma d’Afectats per la Llo-
sa de Sant Antoni, Toni Olivella,
ha afirmat que estan “decebuts”
amb Collboni perquè durant la
campanya va prometre que no ti-

raria endavant “el mateix projecte
aprovat en l’anterior mandat”.

Olivella explica que el des-
acord de la plataforma té a veu-
re amb el segon tram de la pro-
posta, que és el de la pacificació.
“No podran accedir vehicles par-
ticulars fins a casa, ni càrregues
i descàrregues o emergències”,
considera el portaveu.

D’altra banda, el portaveu de
Fem Sant Antoni i membre de la
Plataforma Pro Pacificació de la
Ronda, Xàbius Caballé, explica
que estan “satisfets” amb la pro-
posta, ja que és “de consens”.
“Només hem demanat una co-
missió de seguiment i que, un cop
acabada, es respectin els horaris
de càrrega i descàrrega”, afegeix.

Les obres començaran el 8 de gener. Foto: Ajuntament

Les obres de la ronda de Sant
Antoni duraran 16 mesos

El Tapantoni ha tingut rècord de participació. Foto: Twitter (@elsBCNautes)

Equipaments | L’Espai de Gent Gran tancarà per obres
El pròxim 2 de gener començaran les obres de millora de l’Espai de Gent

Gran Sant Anton, que milloraran la coberta i la façana de l’edifici. Haurà de
tancar durant els tres mesos que estan previstos que durin els treballs.
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Es parla molt del porno.
En els darrers temps,
sobretot hem assistit a
acarnissats debats sobre

com la indústria del sexe en línia
afecta el jovent i modifica les se-
ves conductes sexuals. Un estudi
recent de la Diputació de Barce-
lona assenyala que un de cada
quatre menors ha consumit por-
no abans dels 12 anys. Malgrat tot
això, tendim a pensar que la por-
nografia es fa en països llunyans,
i quan entomem el debat sobre
com millorar la salut sexual dels
joves parlem dels consumidors o
de les seves famílies, no pas de
tota la indústria que hi ha al dar-
rere. Alhora, pensem que tot el
porno és sempre igual: dones i ho-
mes amb cossos normatius prac-
ticant sexe. 

Des del diari Línia hem in-
tentat posar-nos en contacte amb
nombroses persones de Barcelo-
na i de l’àrea metropolitana que es
dediquen a la pornografia perquè
ens expliquin com funciona i quin
pes té aquesta indústria a casa nos-
tra. La tasca, que en un principi
semblava senzilla, ha resultat més
complexa del que ens esperàvem.
Són poques les actrius, actors o di-
rectors que ens han contestat. De
fet, després de setmanes, la sen-
sació que ens queda és de cert si-
lenci. Una part del món del por-
no, el més mainstream, no vol ex-
plicar-se. Només algunes veus
han donat el seu testimoni. Co-
mencem aquest recorregut que va
del porno fet a casa fins a la in-
dústria metropolitana del sexe.  

LA BASE DEL PORNO
La Rita i el Dani viuen a Barcelo-
na i abans de dedicar-se al porno,
amb el nom artístic de Magia
Rosa, feia temps que es gravaven
fent sexe a casa. Va ser amb la pan-
dèmia quan van decidir penjar els
seus vídeos a la xarxa. “Estàvem
acostumades a follar davant d’a-
mistats i gravar-nos era una part
de la nostra sexualitat”, diuen.
“Ho vivim de forma natural i vo-
lem transmetre aquesta naturali-
tat als nostres vídeos”, afegeixen.

Al començament van crear
un compte a Pornhub, una de les
plataformes de vídeos en línia
més importants del planeta, amb
més de 130 milions d’usuaris dia-
ris. “Al principi vam vetar els nos-
tres continguts perquè només es
veiessin fora d’Espanya, i fèiem ví-
deos on no es veia la cara, però
això va durar poc”, afirmen.  “Als
familiars costa més explicar-ho”,
diuen per afegir que “has de ser
conscient que, si et dediques a
aquesta feina, tard o d’hora tot-
hom t’acabarà veient”. 

Més tard, Magia Rosa va crear
un perfil a Onlyfans, una plata-
forma en la qual pengen vídeos ex-
clusius per als 200 subscriptors
que tenen. Cada subscriptor paga
aproximadament cinc euros i mig
mensuals i la Rita i el Dani es com-
prometen a penjar dos vídeos a la
setmana. “També ens demanen ví-
deos personalitzats, com per ex-
emple follant amb botes”, diu la
Rita. “Depenent dels minuts pot

ser un preu o un altre”, puntualitza
per afegir que el màxim que han
cobrat per un vídeo a demanda ha
estat 300 euros. Alhora, assenya-
len que s’han negat a fer contin-
guts, com quan els van demanar
un vídeo “racista” o practicar “la
pluja daurada”. “Hi havia un usua-
ri que volia un vídeo per 20 euros
on, mentre jo conduïa fent trom-
pos amb el cotxe, féssim  sexe...
Vam dir-li que no!”, recorda la Rita
amb humor. 

Actualment, són presents a

plataformes com Xvideos o
Xhamster, i tenen algun vídeo
amb més de 5 milions de visites.
“Els vídeos d’exteriors es mo-
uen molt”, diu el Dani, que és qui
porta el màrqueting de Magia
Rosa. Guanyen una mica més de
2.300 euros al mes, la meitat
dels quals provenen de les sub-
scripcions i l’altra del cobrament
per visites a les plataformes, però
també han gravat amb produc-
tores independents com Lustery,
que els va pagar 1.200 euros.

No obstant això, tenen un
projecte més trencador i ètic.
“Amb el col·lectiu Sexual Riot vo-
lem fer un porno amb sexe menys
heteronormatiu, una estètica cui-
dada i tutorials de sexe”, expli-
quen. “Volem mostrar, per ex-
emple, què passa quan l’home
no té una erecció en una escena”,
diu el Dani. 

PORNO ÈTIC
Parlar de porno ètic a Barcelona és
parlar de la directora Erika Lust.

Aquesta artista d’origen suec és
una de les pioneres del porno fe-
minista, un producte audiovisual
que es desmarca dels rols de gè-
nere i de la violència masclista que
sovint trobem al porno mains-
tream. “Es tracta d’un porno que
assegura que allò que estàs veient
es va fer respectant les condi-
cions laborals i que tots els invo-
lucrats seran compensats”, ex-
plica Lust en declaracions al Línia.
També vol dir fer porno amb el
“consentiment” previ dels actors

La Rita i el Dani es van començar a dedicar al món del porno durant el confinament per la pandèmia. Foto: Joanna Chichelnitzky

Intentem entendre com funciona el món de la pornografia a Barcelona i la seva
metròpoli de la mà de la Rita i el Dani, dos amics que viuen de fer vídeos sexuals,
i d’Erika Lust, la directora establerta a la capital catalana i pionera del cinema ètic
per a adults. Tot plegat mentre la ciutat ja competeix amb Praga o Los Angeles.

Barcelona, capital
europeadelporno



13 | 

13 de desembre del 2023 líniaeixample.catEl reportatge del mes

n El sexe encara és tabú. No se’n
parla. Davant d’aquest silenci, i grà-
cies a les noves tecnologies, la porno-
grafia s’ha convertit, per a molts me-
nors, en la manera que tenen d’edu-
car-se sexualment. “La manca d’edu-
cació sexual impartida per part d’ins-
titucions públiques fa que molta gent
acabi adquirint aquests coneixe-
ments del porno”, afirma la directora
de cinema per a adults Erika Lust.
Malgrat això, segons el seu parer,
aquesta no hauria de ser la funció del
cinema eròtic i sexual. “La pornogra-
fia està feta per a l’entreteniment, per

gaudir i explorar la teva sexualitat,
però no com a eina d’educació sexu-
al”, apunta. 

Sigui com sigui, el jovent s’educa a
través de la pornografia que veu a
plataformes com Pornhub o Xvideos.
“Hi ha tota una generació que ha
crescut veient pornografia mains-
treamdes de petits”, lamenta la sexò-
loga Montse Iserte. Es refereix a un
porno on “les pràctiques vexatòries
cap a la dona i els cossos poc realistes
han sigut les úniques opcions”.

El consum sense alternativa d’a-
questa mena de pornografia, segons
el seu punt de vista, fa que els usuaris
cada vegada necessitin veure vídeos
“més extrems per poder tornar a exci-

tar-se”. Així, quan els joves tenen
sexe, per arribar a l’orgasme voldran
reproduir aquestes pràctiques.

Tanmateix, no tota la responsabi-
litat la tenen les plataformes. En
aquest sentit, la pregunta incòmoda
que es formula la Rita, de Magia
Rosa, hauria de fer-nos reflexionar:
“Què és primer, la fantasia o el por-
no?” És difícil de respondre. “Les per-
sones que veuen una violació potser
s’han excitat amb això abans de veu-
re aquesta mena de vídeos”, assenya-
la. En la mateixa línia, Iserte afirma
que  “la indústria produeix el que la

gent consumeix, i com que la gent
consumeix pornografia gratuïta que
és vexatòria difícilment es produirà
una altra pornografia”.

És per tot això que Lust reclama a
les institucions que “replantegin el
tema per tal de poder oferir, des de
ben joves, una completa educació se-
xual”. De fet, ella treballa en el projec-
te The Porn Conversation, que propo-
sa eines a educadors i famílies per po-
der parlar obertament sobre sexuali-
tat i pornografia amb els joves. Per al-
tra banda, des de Magia Rosa afirmen
que, encara que “potser és llunyà”, se-
ria interessant plantejar que “la Ge-
neralitat de Catalunya invertís en el
porno local i educatiu”.

Sexe i educació

i les actrius. “El meu equip i jo ens
hem d’assegurar que cada rodat-
ge sigui un entorn de sexe segur on
els performerspuguin explorar la
seva sexualitat d’una manera cò-
moda i relaxada”, diu Lust. Per a
la sexòloga i darrera portaveu del
Saló Eròtic Montse Iserte, aquest
porno, que és “minoritari”, vol
trencar “els rols de gènere i la de-
sigualtat, tot optant pel respecte,
el desig, la variació de cossos i d’e-
dats i amb escenes més realistes
i diàlegs creïbles”. 

Gairebé es podria dir que
aquesta tipologia de pornografia
va néixer amb la directora sueca
i a Barcelona. Tot va començar
quan Lust, aleshores estudiant, es
va traslladar a la capital catalana,
l’any 2000, i va iniciar els seus es-
tudis de cinema. Quan li van en-
carregar fer el seu primer curt-
metratge, va sentir la necessitat de
fer una pel·lícula porno segons el
seu gust i els seus valors, i mos-
trant “la importància del plaer fe-
mení”. Així va néixer The Good
Girl, un curt que ironitza sobre el
mite pornogràfic dels repartidors
de pizzes. “Barcelona em va donar
la llibertat creativa per començar
a fer cine per a adults, sobretot pel
fet que aquí la gent és molt ober-
ta de ment i sexualment positiva”,
explica Lust. Així doncs, afegeix,

va sentir que la ciutat catalana era
“el lloc ideal”, perquè oferia l’o-
portunitat perfecta per donar vida
a una petita productora de porno
ètic i feminista que va rebre el nom
de la mateixa directora.

Avui dia, el projecte compta
amb una sòlida base d’usuaris “als
Estats Units, Alemanya, Espa-
nya, el Regne Unit i França”.  Així
mateix, està conformada per tres
plataformes que s’adrecen a tres
tipus de públic. A Xconfessions
cada mes seleccionen dues fanta-
sies sexuals relatades pels usuaris
per convertir-les en curtmetratges;
a Lust Cinema es prioritzen les his-
tòries amb tractament cinemato-
gràfic; i, finalment, Else Cinema
ofereix vídeos i fotos eròtiques a
demanda. 

INDÚSTRIA INTERNACIONAL
En realitat, el porno ètic i inde-
pendent, com és el cas de Magia
Rosa o Erika Lust, és una raresa
dins del mercat del sexe en línia.
Gran part del porno que es con-
sumeix al món es troba a grans
plataformes de vídeos gratuïts
com Pornhub, Youporn o Xvideos.
El que molts usuaris no saben és
que aquestes plataformes estan en
mans d’unes poques empreses. La
companyia canadenca amb seu a
Luxemburg Mind Geek està al

El Dani i la Rita poden
arribar a guanyar al
voltant de 2.300 euros
al mes i tenen vídeos
que sumen uns 
cinc milions de 
visites a les grans 
plataformes online 

darrere de Redtube, Youporn i
Pornhub i és propietària d’algunes
de les productores de cinema per
a adults generalista més impor-
tants del planeta, com Digital
Playground. Per altra banda, la
txeca WGCZ Holding domina
Xvideos i XNXX. Aquestes ma-
teixes firmes han estat acusades
d’albergar pornografia infantil o
d’abusos sexuals. En aquest sen-
tit, Lust alerta que “prioritzen el
contingut comercial i poc divers i
ètic” i que tenen un impacte en els
creadors independents.

És aquí on Barcelona té un pes
notable que li ha fet valer el títol de
capital europea del porno. El
2019, un estudi de Xhamster –la
tercera plataforma de porno més
important de la xarxa– va quali-
ficar la ciutat com un lloc a l’alça
per fer-hi porno en detriment
d’altres ciutats com Praga o Los
Angeles: “Gràcies al baix cost de la
vida i a la relativa escassetat de lleis
sobre la nuesa pública, Barcelona
s’ha convertit en la capital europea
del porno, amb cada cop més
pel·lícules rodades a la ciutat i més
empreses que s’hi estableixen”.
L’informe, a més, afirmava que el
fet que Ada Colau, quan era al-
caldessa, hagués donat suport a les
treballadores sexuals feia que la
ciutat fos molt adient per a la in-

dústria. Sigui com sigui, només cal
visitar una pàgina web com Porn-
hub i buscar “Barcelona” per des-
cobrir com són de comuns les es-
cenes pornogràfiques que es roden
a la ciutat. Alhora, aquest auge s’ha
estès per altres municipis com Ba-
dalona, on s’hi han gravat escenes
de la productora Las Folladoras,
una filial de l’empresa Letsdoeit,
amb seu a Suïssa. Per altra banda,
també s’han fet rodatges a les
platges de Sitges i, des de fa uns
anys, Cornellà és la capital del por-
no mundial durant uns quants
dies amb el Saló Eròtic.

Tanmateix, tot això no ve del
no-res. Barcelona, gràcies a la
Sala Bagdad, fa temps que és re-
coneguda com una de les capitals
del sexe. Alhora, ha estat bressol
de molts actors i actrius de renom
mundial dins del porno mains-
tream, com Nacho Vidal, Toni Ri-
bas –de Sant Boi–, Max Cor-
tés –de Badalona–o Susi Gala –de
Barcelona. La fama de la ciutat,
doncs, és merescuda, però no
sempre per un porno que vetlla
pels drets ni que es pot considerar
igualitari. 

Un informe de la
plataforma Xhamster
assegura que
Barcelona està
desbancant ciutats
com Los Angeles o
Praga com a capital 
del porno mundial

Algunes veus de la indústria del porno ètic reclamen
més educació sexual al jovent i una implicació 
més gran de les institucions en aquest terreny

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Hi havia moltes ganes de parlar
amb el Ferran Escoda. L’audito-
ri de l’Espai Línia es va omplir el
passat 30 de novembre de gom a
gom –veïns i lectors– que volien
parlar amb ell sobre la seva dar-
rera novel·la, Últims dies a l’Ei-
xample, editada per La Magrana,
on explica, d’una manera còmica,
però transcendent, el declivi d’un
barri i d’una manera de viure. 

Precisament, la de molts dels
assistents que es van congregar
en un acte de l’Associació de
Veïns de la Dreta de l’Eixample
i la Biblioteca Sofia Barat.  

CANALETES I ESTUDIS
Sobre l’escenari, acompanyant
Escoda, hi havia un bon amic, el
crític literari Estanislau Vidal-
Folch, que va dirigir l’acte. Pri-
mer va repassar l’obra literària

de l’autor i després va assumir el
repte de descobrir l’entrellat dels
Últims dies a l’Eixamplementre
Escoda, amb la seva timidesa,
mirava de treure ferro als elogis.
Un gran repte per al crític per-
què, tot i que el llibre és una gran
exageració amb finalitats còmi-
ques, és ple de veritat. El prota-
gonista, en Deulofeu, és “un re-
sistent a l’Eixample”, com diu Es-
coda. Fill d’una nissaga que es va
enriquir fabricant bicicletes, des-
prés de tota la vida a l’Eixample,
ara veu com el seu barri es trans-
forma i perd la seva identitat. 

Però, Escoda, es nega a iden-
tificar-se totalment amb Deulo-
feu i també reivindica que la his-
tòria va més enllà de l’Eixample:
“Jo volia construir una persona
angoixada en un espai urbà. I
quin de millor que el meu mateix
entorn, en el qual he viscut els úl-
tims vint anys i on he anat de-
tectant uns fets que m'han anat
alarmant i que, com el protago-
nista, tampoc no els acabo de

pair".  Últims dies a l’Eixampleés
la història d’algú que no s’adap-
ta als canvis, una mica perquè no
en sap, i una mica perquè no ho
vol. “El llibre no està pensat ori-
ginalment per a la reflexió”, avi-
sa Escoda. “Però si fa reflexionar
algú, llavors l’objectiu estarà com-
plert”, afegeix. 

MASSA SEMBLANCES
L’autor refusa qualsevol sem-
blança amb la realitat, però  Vi-
dal-Folch, molt murri, va anar
recordant tot d’elements litera-
ris molt reals. Emprenedors que
volen fer hotels, imperis familiars
que s’enfonsen, obrers que en-
derroquen parets mestres per er-

ror, turistes per tot arreu... I, de
fons, una administració que re-
gula d’una forma molt estra-
nya. En qualsevol cas, un mis-
satge d’optimisme d’Escoda: “En
Deulofeu no és optimista, però jo
sí. Estic convençut que el barri
serà habitable per a tots, si no
ens expulsen abans, és clar”.

Ferran Escoda i Estanislau Vidal-Folch durant la xerrada sobre Últims dies a l’Eixample. Foto: Línia Eixample

Andreu Asensio
LA DRETA

Els últims dies a l’Eixample 
» Ferran Escoda fabula a la seva novel·la sobre el final d’una era per al barri i d’una manera de viure
» L’autor va presentar el seu llibre a l’Espai Línia amb una gran participació de veïns i lectors del barri  

Nadal | Eixample Respira demana zones de vianants
Coincidint amb l’època nadalenca, Eixample Respira ha demanat a l’Ajuntament que
creï grans zones de vianants als punts amb més afluència de visitants, com el cas del

passeig de Gràcia, on hi ha hagut aglomeracions de gent per fer-se fotos amb els llums.
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L’Eix Sagrada Família ja viu
Nadal amb intensitat

COMERÇ4Després del pont de
la Constitució, la campanya de
Nadal està totalment en marxa,
i a l’Eix Sagrada Família s’han
preparat un any més per tirar-la
endavant per aprofitar-la al mà-
xim organitzant activitats.

D’una banda, l’eix ha posat en
marxa un sorteig per promocio-
nar el consum als comerços locals
del barri que estarà obert fins al
15 de desembre. Es tracta de dos
talonaris amb xecs regal de 500
euros cadascun. Per participar
s’ha de consumir a les botigues
associades a l’eix i omplir les

butlletes que, un cop s’hagi fet la
compra, rebin del local.

D’altra banda, la presidenta de
l’Eix Sagrada Família, Amor Gar-
cía, explica que durant el pont de
la Constitució han vist com es re-
cuperaven les xifres de visitants
d’abans de la pandèmia i que es-
tan “preparats per Nadal”. I és que
l’entitat ha tornat a organitzar el
Trenet de Nadal de la Sagrada Fa-
mília, que començarà a funcionar
el 15 de desembre. El tren fa un re-
corregut pels carrers de la zona
per 5  euros, o gratuït si es fa una
compra als comerços de l’eix.

EDUCACIÓ4Després d’anys
d’espera, les famílies de l’Esco-
la Gaia respiren una mica més
tranquil·les. I és que més de
dos anys després que l’Ajunta-
ment anunciés la ubicació defi-
nitiva del centre, a l’antiga Fà-
brica de Paraigües, per fi s’ha
aprovat el projecte definitiu de
reforma de l’escola.

La proposta guanyadora ha
estat Equilibrismes, de l’equip
SUMO d’arquitectes. Aquest
projecte, segons explica el Con-
sorci d’Educació, combina la
necessitat de preservar el patri-
moni de l’antiga fàbrica i la crea-
ció d’espais que requereix una
“escola basada en projectes, ra-
cons i la llibertat de mobilitat de
l’alumnat”. Així, es conservarà la
façana principal del carrer Dos
de Maig, les voltes bufades o el
lluernari, entre altres.

La presidenta de l’AFA de
l’Escola Gaia, Daniela Santos,
afirma que les famílies estan molt
contentes amb l’aprovació del
projecte perquè ja veuen quelcom
“tangible i amb cara i ulls” després

d’aquests anys. Santos també ex-
plica que per decidir el model d’es-
cola es va fer una taula formada
per l’Ajuntament, el Consorci
d’Educació, la direcció del centre
i les famílies per decidir els espais
per a l’escola que volien. Un cop
recopilades les peticions, diversos
equips d’arquitectes han presen-
tat les propostes fins a trobar el

guanyador que s’ha anunciat. “El
projecte està molt bé, però tot i
això ens volem reunir per aclarir
alguns punts que queden pen-
dents”, afegeix.

Amb tot, Santos creu que,
entre que s’aprova el projecte
executiu i es fan les obres, l’Escola
Gaia començaria a funcionar al
nou espai entre el 2025 i 2026.

L’Escola Gaia ja té projecte de reforma. Foto: Twitter (@evabaror)

L’Escola Gaia ja té projecte 
per a la seva seu definitiva

El trenet de Sagrada Família torna un Nadal més. Foto: Eix Sagrada Família

Literatura | Relats en femení
Fins al 28 de gener està obert el termini per presentar els textos de la 24a edició
del concurs de literatura Relats en femení, que organitzen la Biblioteca Sagrada

Família-Josep M. Ainaud de Lasarte i el Centre Cívic Sagrada Família 
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Retiren l’amiant d’un edifici
clau per al nou CAP Fort Pienc
SALUT4L’Ajuntament ha posat
en marxa un pas important per al
futur nou CAP Fort Pienc. I és
que, segons ha explicat Betevé, el
consistori ja ha començat la reti-
rada d’amiant de l’edifici annex al
Bingo Billares, un pas clau per a
la construcció del centre.

El cas és que l’edifici on s’es-
tan fent els treballs per retirar l’a-
miant era propietat del Bingo Bi-
llares, però va haver de ser ex-
propiat per poder tirar endavant
el nou centre de salut.

Més enllà d’això, cal recordar
que el futur CAP Fort Pienc ha
anat acumulant retards. I és

que els últims anys s’havia dit
que estaria enllestit el 2025,
però ara la previsió és que aquest
any sigui quan comencin les ob-
res, sempre que no hi hagi un
nou endarreriment. 

Tot plegat després que el
projecte hagi anat acumulant
retards en els darrers anys i
que la reivindicació veïnal i dels
treballadors per aconseguir el
nou centre de salut no s’hagi atu-
rat. El projecte preveu que el nou
CAP tingui uns 2.700 metres
quadrats. Pel que fa al projecte
executiu, està previst que estigui
fet l’any que ve.

URBANISME4L’Ajuntament ha
programat aquesta tarda una
sessió informativa sobre el pro-
jecte per reordenar els espais de
l’entorn del pont de la Marina.

El vicepresident de l’Asso-
ciació de Veïns del Fort Pienc,
Jordi Casanovas, explica que el
consistori es va posar en contacte
amb l’entitat veïnal per avançar-
los la proposta per requalificar la
zona que va des del pont de la
Marina fins al carrer Lepant.
La idea del consistori és cobrir el
parc de neteja que hi ha en
aquell espai obert per poder-hi
fer una zona verda.

Tot i que l’Associació de Ve-
ïns del Fort Pienc veu amb bons
ulls el projecte que l’Ajunta-
ment els va avançar, Casanovas
afirma que la petició veïnal de
cara a la sessió, i que fa mesos
que demanen, és que s’acceleri
tot el procés. “No sabem res
dels terminis de quan es farà i
ens agradaria que ens donessin
dates, però l’important és que no
s’endarrereixi més”, declara el vi-
cepresident de l’entitat.

La sessió que està progra-
mada per avui a la tarda també
tractarà les millores que s’han de
definir per a l’estació del Nord i
el seu entorn. En aquest sentit,
Casanovas afirma que en el dar-
rer ple municipal es va arribar a
l’acord de crear una comissió per
decidir conjuntament els usos
per a tots els espais: des del

parc, fins a l’estació d’autobusos,
així com els pàrquings privats.

Amb tot, Casanovas acaba
dient que, més enllà d’aquestes
dues propostes urbanístiques,
l’Associació de Veïns fa temps que
demana que s’arregli la sortida
del túnel de Glòries, ja que l’A-
juntament va prometre “arbrat i
voreres amples”.

Demanen que accelerin les obres del pont de la Marina. Foto: Ajuntament

Demanen que la millora del
pont de la Marina s’acceleri

L’espai on anirà el futur CAP Fort Pienc. Foto: Twitter (@nou_cap)

Música | Concert d’Álvaro Imperial Quartet
El Centre Cívic Fort Pienc acull avui a les vuit del vespre el concert d’Álvaro Imperial
Quartet, que presenta el seu disc de debut, Calima. El grup hi plasma la seva forma

d’entendre el jazz i busca anar més enllà dels seus propis orígens musicals.
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Turisme km0

Contingut elaborat amb la col·laboració de l’Ajuntament de Barcelona

la Barcelonadesconeguda 

LES CORTS/ Les guerres colonials de Cuba
i les Filipines ens queden molt lluny, però
també formen part de la nostra memòria
històrica. Per aquesta raó, el Districte de les
Corts, amb Cementiris de Barcelona, han
rehabilitat, amb fons provinents de la taxa
turística, el Panteó dels Soldats o Panteó
dels Repatriats d’Ultramar, un mausoleu
projectat el 1902 per l’arquitecte munici-
pal Pere Falqués on es van enterrar els sol-
dats que van lluitar en les guerres colonials
de Cuba i les Filipines i com a conseqüèn-
cia van acabar morint a Barcelona, al Sa-
natori de la Creu Roja. L’homenatge és
especialment solidari perquè és un tribut a
les víctimes d’una guerra que va afectar els
fills de famílies humils.

El monument és de planta quadrada,
d’uns deu metres de costat i consta de qua-

tre departaments on es distribueixen els
nínxols. Es pot accedir als departaments in-
teriors caminant a través de dues escales
que discorren pels laterals i, a través dels
dos primers departaments, s’accedeix als
dos següents. Damunt del monument, just
al centre, s’alça una creu amb inscripcions

que fan referència a les persones repatria-
des que van originar el mausoleu.

INICIATIVA SENSE PRECEDENTS
El 27 d’agost del 1897, l’Alta Junta de Ce-
mentiris va aprovar el projecte de cons-
trucció d’un monument per acollir les
restes dels soldats repatriats d’ultramar,
que en aquell moment encara estaven en-
terrats de forma provisional. Es van exhu-
mar i traslladar a la cripta un total de 725

cossos, que van ser enterrats als nínxols
dels quatre departaments, i el dia 31 d'oc-
tubre del 1904 es va fer la cerimònia d’i-
nauguració del nou espai. 

Aquesta va ser una iniciativa sense
precedents a l’Estat i fruit de l'acord que
va propiciar la Creu Roja espanyola amb
el municipi llavors independent de les
Corts, que va cedir a l’organització un
solar on poguessin ser enterrades les res-
tes mortals dels soldats repatriats que

havien traspassat a conseqüència de la
guerra. 

El mausoleu es trobava fins ara en
males condicions i els tècnics han recupe-
rat la imatge original millorant el seu fun-
cionament i han sanejat les pedres del
monticle central. També s’ha reparat el pa-
viment de la coberta i s’han arreglat les ba-
ranes que envolten la terrassa, mentre que
a l’interior s’ha rehabilitat tot l’espai per eli-
minar patologies per filtracions d’aigua.

SARRIÀ –SANT GERVASI/L’edifici que avui acull el Cen-
tre Cívic Vil·la Florida ha passat per unes quantes vicissi-
tuds al llarg de la història. Originalment, la finca delimitada
pels carrers de Muntaner, Reus, Sant Gervasi de Cassoles
i del Bisbe Sivilla va ser la residència d’unes quantes famílies
de la burgesia catalana: els Santcliment, els Arimon i els
Calvet, entre d’altres. A mitjan segle XX es va convertir en
l’Escola de Puericultura, que es va mantenir en funciona-
ment durant quaranta anys i per on van passar molts pro-
fessionals de l’ensenyament i nombrosos infants. 

Després del tancament, l’edifici va patir un deterio-
rament progressiu, fins que l’any 2004 l’Ajuntament va ad-
quirir la finca i la va transformar en un equipament de bar-
ri. Primer es van rehabilitar els jardins i després es van dur
a terme les obres per convertir la Vil·la Florida en nou cen-
tre cívic de Sant Gervasi. La reforma va permetre conservar
l’edifici principal, substituint els afegits no originals per un
cos funcional a partir del primer pis. També es van eliminar
les barreres arquitectòniques i es va millorar la comuni-
cació dels espais interiors amb els jardins.

CIUTAT VELLA/ L’any 1779, el fabricant d’indianes
Pere Vermell va comprar uns terrenys al carrer Jonqueres,
al número 10, per construir-hi un model molt estès du-
rant aquells temps: una casa-fàbrica. L’edifici de tres plan-
tes combinava els habitatges del director i dels tècnics
amb la zona de feina o quadra, tot al voltant d’un pati,
on treballaven 150 operaris en 50 telers. Primer s’hi va
instal·lar la societat Pere Vermell i Cia i, després, al se-
gle XIX, la família Martí. Actualment, a l’antiga casa-fà-
brica Vermell-Martí hi ha un restaurant i apartaments.   

Un homenatge molt sentit
als soldats d’ultramar

Vil·la Florida: una casa burgesa  
que ha fet un gran servei social al barri 

Una casa-fàbrica tèxtil 
just al centre de la ciutat

Va ser la Creu Roja 

qui va aconseguir un 

espai per als soldats de 

les guerres colonials
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Contingut elaborat amb la col·laboració de l’Ajuntament de Barcelona

la Barcelonadesconeguda 

L’EIXAMPLE/ La cúpula és la part més cone-
guda de la Casa Estapé, un edifici ubicat al
número 6 del passeig de Sant Joan que ha
esdevingut un dels emblemes del Moder-
nisme a Barcelona. Però aquesta famosa cú-
pula no estava planificada originalment. Va
ser, més aviat, un bon invent de l’arquitecte
per cobrir un afegit de darrera hora, el taller
de treball d’un artista. 

La Casa Estapé, també coneguda com a
Casa Enric Laplana, el nom del propietari, és
un edifici residencial de cinc pisos més un al-
tell, dissenyat l’any 1907 per Bernardí Marto-
rell i Rius, un arquitecte de l’època ben
influenciat per l’obra d’Antoni Gaudí i Lluís
Domènech i Montaner, i també per la d’artis-
tes centreeuropeus molt populars en aque-
lla època. La seva obra és un paradigma del

modernisme més ortodox que imperava en
aquell moment. S’aprecia en l’ús d’estuc als
primers pisos i de maó vist als pisos superiors,
de pedra a la tribuna del primer pis o en la
decoració de la façana i els volums contun-
dents. També en els esgrafiats florals a la fa-
çana, els treballs de ferro forjat a les baranes
dels balcons o la ceràmica vidriada de colors.

La famosa cúpula és l’acabament per-
fecte d’aquesta obra. Coberta de teules vi-
driades amb forma d’escates de colors blanc
i verd, i rematada per una creu de ferro, fa la
funció de cobrir un altell que no estava pre-
vist inicialment. Va ser un amic de Bernardí
Martorell, el també arquitecte Jaume Berna-
des, qui va demanar-li construir aquest afe-
git per instal·lar-hi el seu taller de pintor. I a
sobre s’hi va col·locar la famosa cúpula. 

La cúpula modernista 
amb una història que sorprèn     

Un gran espai verd rodejarà la
Casa de l’Aigua de Trinitat Vella 

SANT ANDREU/ La Casa de l’Aigua és un tre-
sor prou conegut pels veïns de la Trinitat
Vella i fins i tot de Barcelona, perquè va ser
una part important d'una gran infraestruc-
tura de canalització per millorar la capacitat
de cabal i l'abastiment d'aigua a la ciutat du-
rant el segle XX. Cal recordar que des d’on
avui hi ha el barri de la Trinitat Vella s’impul-
sava l’aigua fins al dipòsit ubicat a l’actual Tri-
nitat Nova, on es clorava i des d’on es
conduïa al nucli antic de la ciutat, inclosa la
Barceloneta. Però avui destaquem la Casa de
l’Aigua perquè molt recentment s’ha aprovat
la remodelació dels entorns de l’edifici, cosa
que convertirà l’antic edifici en un espai verd
de referència al barri millorant-ne l’accessibi-
litat, creant nous recorreguts i un espai de re-
fresc i renovant l’àrea de jocs infantils. 

MÉS ESPAI I UNA ÀREA INFANTIL
La remodelació preveu fer els espais més ac-
cessibles. L’esplanada es conformarà amb un
pendent transitable tant per a vianants com
per als vehicles ocasionals de manteniment,
i es crearan diversos recorreguts amb pavi-
ments accessibles que enllacin amb els altres
espais de l’àrea verda. Pel que fa a la millora
de les connexions, està previst construir una
nova escala que connectarà l’avinguda Meri-
diana amb la parada de bus situada al carrer
Pare Pérez del Pulgar. 

Fruit de la renovació, l’entorn de la Casa
de l’Aigua disposarà d’una nova zona de jocs
infantils que potenciarà el joc amb la natura
amb elements de materials naturals que fo-
mentin les activitats lúdiques d’enfilar-se, llis-
car, fer equilibris i experimentar amb l’entorn.

També es crearà un espai de refresc, d’uns
cinquanta metres quadrats, dissenyat amb la
complicitat de les entitats del barri, que re-
cuperarà íntegrament la font-brollador de la
Casa de l’Aigua, que ara mateix no funciona. 

La Casa de l’Aigua va ser construïda per la
companyia pública municipal barcelonina Ai-
gües de Montcada entre els anys 1915 i 1919,
després que una epidèmia de tifus causés
una gran mortaldat el 1914  a causa de la con-
taminació de l’aigua. Entre el 2007 i el 2013,
l'Ajuntament  va dur a terme una reforma del
conjunt patrimonial, que està format per l’es-
tació de bombeig, a la Trinitat Vella, la galeria
subterrània que travessa l’avinguda Meri-
diana i l’estació receptora i planta de tracta-
ment, amb capacitat per a 10.000 metres
cúbics d’aigua, al barri de la Trinitat Nova.

La darrera masia
de Nou Barris
per rehabilitar  

La masia de Can Carreras, al Parc
Central de Nou Barris, és un dels
últims records de com era la vida a
Barcelona abans de la industrialit-
zació. Està previst que l’edifici es
transformi en un nou equipament
per al barri, concretament en una
escola bressol, però les obres
mantindran l’aspecte de l’última
gran masia que queda a Nou Bar-
ris pendent de rehabilitació. 

UNA MASIA MOLT FÈRTIL
La ubicació de la finca, damunt
d’una mina d’aigua procedent
de Collserola, fa pensar que Mas
Sala, el primer nom que se’n con-
serva, devia ser una masia molt
productiva en l’antiguitat. Lluís
Guarro i Casas, un conegut fabri-
cant de paper, la va adquirir al
segle XIX i li va donar el seu nom
actual, Can Carreras. L’any 1914
hi van arribar els masovers Josep
Mompart i Rita Estadella, que
van recuperar el seu esperit agrí-
cola original, substituint les flors
i els arbres fruiters per vinyes, ce-
reals, garrofes, verdures i horta-
lisses. Després de la guerra, la
finca, que limitava amb l’actual
passeig de Valldaura, la plaça de
Karl Marx i, pel sud, amb el tor-
rent de Can Peguera, es va par-
cel·lar i vendre, i els camps es van
convertir en un grup de cases,
conegudes com el barri de Can
Carreras, ara desaparegut. Final-
ment, als anys noranta, es va ex-
propiar l’edifici per incorporar-lo
al Parc Central de Nou Barris.

Nou Barris
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CULTURA POPULAR4L’any 1998, les icò-
niques figures que coronen la Casa Milà
passaven a formar part de la imatgeria fes-
tiva barcelonina convertides en gegants.
Naixien així els Gegants de la Pedrera,
creats per l’artista Toni Mujal per encàr-
rec de la propietat de l’edifici, l’Obra So-
cial de Catalunya Caixa (ara, Fundació Ca-
talunya-La Pedrera). En aquell moment,
ja fa 25 anys, Karen Mejía no havia tre-
pitjat mai Barcelona. Actualment, en
canvi, aquesta dona nascuda a l’Equador
és l’ànima de la colla que fa ballar aquests
gegants tan gaudinians.

Recapitulem. Els Gegants de la Pedrera
van ser concebuts més per ser exposats que
no pas per sortir a ballar. Per aquest mo-
tiu, durant molts anys van ser força inac-
tius i van passar temporades llargues
tancats. El 2011, però, el seu creador els va
restaurar per fer-los més fàcils de portar.
Va ser gràcies a l’impuls i al finançament
de la Coordinadora de Geganters de Bar-
celona, entitat a la qual, a partir d’ales-
hores, la fundació propietària dels Gegants
de la Pedrera els en va cedir l’ús.

La Coordinadora de Geganters,
doncs, va assumir l’activitat i el mante-
niment de les figures vinculades a la

Casa Milà. Però va ser només durant
vuit anys, ja que, el 2019, es va crear la
colla pròpia d’aquests gegants, l’Asso-
ciació d’Amics i Amigues dels Gegants
de la Pedrera. Tot i ser una entitat jove,
avui dia ja supera la seixantena d’inte-
grants, en bona part gràcies a Karen Me-
jía, que n’és la presidenta, i a Dani Co-
dina, el cap de colla.

CULTURA POPULAR DIVERSA
Tenint en compte que la comunitat es-
trangera no acostuma a estar gaire re-
presentada en les entitats de cultura po-
pular, el cas de Mejía, que en presideix
una, és excepcional. Conscient d’això,
ha intentat canviar les coses des que for-
ma part dels Gegants de la Pedrera. “Veia
que era un món una mica tancat i troba-
va que això no tenia sentit. Si es vol do-
nar a conèixer la cultura popular, cal ob-
rir-la a tothom”, subratlla Mejía. Ara, ce-
lebra, “hi ha més diversitat” a la colla, amb
membres del Senegal, Itàlia, Rússia i
l’Argentina. “La integració és una obligació
moral de la nostra associació”, deixa clar
aquesta dona, que també participa en els
Castellers de Barcelona i la Cabrònica del
Nord, la colla de diables del Fort Pienc.

Uns gegants 
sense fronteres
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TEATRE4Sant Antoni és un barri amb
una tradició teatral molt arrelada. El
grup El Triangle, fundat l’any 1981, és un
dels màxims exponents d’aquest vincle
entre el barri i les arts escèniques, però
hi ha altres projectes veïnals que miren
d’acostar a tothom la passió per actuar.
Un d’aquests és el grup de teatre de l’As-
sociació Veïnal de Sant Antoni, creat ara
fa dos anys i dirigit per Aïda Bosque.

Durant la tardor del 2021, quan la
pandèmia ja permetia fer activitats
però encara les condicionava força, di-
versos veïns van voler tornar a fer tea-
tre. Havien estat integrants del grup de
teatre del Centre Cívic Cotxeres Borrell,

que amb la crisi del coronavirus es va
aturar, i van decidir formar un nou grup
que assagés al local de l’AV de Sant An-
toni. Aïda Bosque, filla d’una de les im-
pulsores del nou grup, es va oferir
com a directora, aprofitant la seva ex-
periència fent i ensenyant teatre. I així
va començar tot.

Actualment, són set els membres que
formen el grup. “Tres dels integrants són
persones que no havien fet mai teatre”,
destaca Bosque. Per a ella, això és una
bona notícia, perquè vol dir que la ini-
ciativa és capaç d’animar la gent a en-
dinsar-se per primera vegada en el món
del teatre. Pel que fa a la mitjana d’edat,
hi ha un noi que està en la vintena que
s’hi ha afegit aquest any, mentre que la
resta superen els cinquanta anys.

Un grup de teatre
per acostar a tothom
la passió per actuar

L’aniversari 
de la Nollegiu

col·lapsa el carrer

LITERATURA4El 27 d’octubre del 2013,
obria al número 20 del carrer de l’A-
mistat una nova llibreria, la Nollegiu.
L’àmplia oferta d’activitats que acollia
la botiga i la bona rebuda per part del
veïnat van fer que el primer local que-
dés petit al cap de dos anys, havent-se
de traslladar el 2015 al carrer de Pons
i Subirà, número 3. Precisament, aquest
carrer va ser l’escenari, el passat 29 d’oc-
tubre, de la celebració del desè aniver-
sari de la llibreria del Poblenou.

L’acte va ser tota una festa i va
comptar amb la presència d’una se-
tantena d’autors. Veïns i clients, per des-
comptat, tampoc es van voler perdre
l’esdeveniment: “Des de les onze del
matí fins a les dues del migdia van pas-
sar per aquí unes mil persones”, destaca
el llibreter i fundador de la Nollegiu, Xa-
vier Vidal. Tanta va ser l’afluència a Pons
i Subirà que algú va dir a Vidal que el
carrer havia quedat col·lapsat. Aquest,
justament, era el seu objectiu: “Que la
cultura col·lapsés el carrer per un dia”.

Nollegiu va obrir una segona lli-
breria al Clot l’any 2019, situada al nú-
mero 588 del carrer de València i que
celebrarà el quart aniversari el 17 de de-
sembre. Una altra festa.

Foto: Nollegiu

Culturade Barri Espai Línia | Cicle ‘Cultura de Barri’
L’Espai Línia acull durant aquest mes de desembre el cicle

Cultura de Barri després d’una prèvia en forma de conversa amb
el regidor Xavier Marcé. Tota la informació, a espailinia.cat.

"Tres dels integrants són
persones que no havien 
fet mai teatre", destaca 
la directora Aïda Bosque

L’òpera arriba als eixos comercials 
del districte de Nou Barris
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çMÚSICA4La Fundació Barcelona Co-
merç va engegar el 3 de novembre la pro-
gramació d’una sèrie d’actuacions gra-
tuïtes d’òpera a determinats comerços de
Nou Barris. Així, tothom a qui li agradi
aquest gènere musical podrà gaudir de
sis actuacions a tot el districte fins al 2
de gener del 2024.

Els recitals s’aniran fent de manera
esglaonada durant els dos mesos de la
iniciativa i agrupats per eixos comercials.
Sempre tindran lloc de dos quarts de sis
de la tarda a dos quarts de nou del ves-
pre a diferents comerços, excepte al
Turó de la Peira, on s’avançarà l’horari:
aquí es faran de les cinc de la tarda a les
vuit del vespre, mitja hora abans.

El primer concert es va celebrar el 3
de novembre a l’Eix Nou Barris i la se-
güent actuació va ser el 17 de novembre
a l’Eix Fabra Centre-Entorn Virrei. La
programació continuarà el 22 de de-
sembre, quan es faran dues actuacions a
Roquetes i a la Zona Nord. Finalment,
l’Òpera al comerç de Nou Barris s’acabarà
el 2 de gener del 2024, també amb ac-
tuacions a dues zones: a la Trinitat Nova
i al Turó de la Peira.

Es tracta d’una iniciativa que apos-
ta per la fusió del comerç i de la cultu-
ra, traslladant la posada en escena dels
grans teatres a les botigues de proximi-
tat de la ciutat; espais de comerç, però
també de veïnatge i de cultura.
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Futbol sala | El CFS Eixample rep el CFS Gran Canaria
El conjunt eixamplenc rebrà el pròxim dissabte 16 de desembre el CFS Gran Canaria, 

en partit corresponent a la 13a jornada de Segona Divisió. El CFS Eixample 
hi arribarà després de la derrota per 7-1 contra el CFS Castellón del passat dia 9. 

“La nostra família va començar
a la zona social del CE Laietà, on
s’organitzaven revetlles i tro-
bades entre joves. La mare, la
Carmen Farré, de petita burge-
sia, es va enamorar del pare, l’E-
milio Galve (Oliete, Teruel,
1923-Barcelona, 2008), un bas-
quetbolista guapo i amb èxit a
la pista, però pobre. Recordo
que el pare sovint li feia bromes
sobre un altre pretendent, en
Rull, que sí que tenia molts di-
ners i a qui ma mare no li va fer
cas. Els Farré mai li van perdo-
nar la seva tria”, comparteix el
fill gran, Carles Galve. 

Com en totes les històries d’a-
mor, certes casualitats es van po-
sar d’acord. Emilio Galve es va fer
molt amic de Salvador Heras, fill
d’un botiguer del barri, de la Nova
Esquerra de l’Eixample. Sovint
s’enduien les pilotes de tenis que
algú [potser algun cop havia estat
la mateixa Carmen] havia colpe-
jat amb massa força i poca pun-
teria des de les pistes del CE La-
ietà, ubicat en aquell moment en
la cantonada entre Viladomat i
Rosselló, i que ara es troba al
carrer Pintor Ribalta, a les Corts. 

UN PREU ESPECIAL
Heras, que tenia un bon patri-
moni, era soci de l’entitat i va
convèncer el pare de l’Emilio, Be-
nito Galve, perquè deixés que el
seu fill també s’hi apuntés. “Per
a l’avi era una bogeria, un privi-
legi que no es podien permetre.
Eren emigrants aragonesos que
havien arribat a Barcelona el
1925”, explica Carles Galve. El
CE Laietà li va fer un preu espe-
cial i Emilio Galve va poder de-
mostrar les seves aptituds en l’es-
port, primer a la piscina. 

Al club el nostre protagonis-
ta va conèixer una altra figura clau
en la seva trajectòria, l’entrenador
Pep Vila, que li va ensenyar els fo-
naments i el va introduir en el
bàsquet. “En Vila era un home ca-
rismàtic i mon pare li tenia molt
de respecte”, recorda en Carles.    

Amb 17 anys l’Emilio jugava
al juvenil del CE Laietà i el curs
següent ja competia amb el pri-
mer equip. “‘El meu paper era
donar-li pilotes al Kuchi [Edu-
ardo Kucharski] perquè anotés
sol’, m’explicava el pare, que es
passava el partit amunt i avall.

Tenia unes condicions físiques
brutals”, recorda.   

Kucharski i Emilio Galve es
van fer inseparables: vivien i tre-
ballaven al barri i espremien el
temps lliure a la pista del club,
mentre aprenien amb el con-
tacte amb la pilota i la saviesa dels
entrenadors. Tots dos van ser
clau perquè l’equip, ple de joves
debutants, aixequés dues Co-
pes, el 1942 contra el Barça a Za-
ragoza, amb la companyia de
Juan Font, Esteve, Areny, Car-
retero, Sebastián Pérez Navarrete

i Toro Gallén, i el 1944 a Vigo
contra el Real Madrid, amb ga-
irebé el mateix grup, però sense
Esteve i amb Llopis, i de nou di-
rigits per José Guix. El Kuchi i
l’Emilio tornarien a coincidir
amb el Barça, on Galve, que hi va
arribar un any abans, va guany-
ar tres títols més de Copa. 

LA IMATGE
La fotografia que il·lustra aquest
reportatge, facilitada per Lluís
Puyalto, director del Centre
d’Estudis de la Fundació del
Bàsquet Català, és meravellosa.
Galve, concentrat, bota la pilo-
ta i supera en velocitat una altra
llegenda, Marcel·lí Maneja, en

un CE Laietà-RCD Espanyol de
la temporada 1942-1943. Les
indumentàries, les vambes, la
pista, que era de la màxima ca-
tegoria, la ubicació del públic...
Cada detall ens explica l’evolu-
ció de la societat i del bàsquet.

UN AMBICIÓS CB MOLLET
L’Emilio, molt culer, va marxar
del club del seu cor per des-
acords amb un directiu i va fit-
xar per un ambiciós CB Mollet.
Malgrat que en aquells temps
els esportistes amateurs no po-
dien cobrar, alguns clubs tro-
baven alternatives per com-
pensar els jugadors. “Segons
em va explicar Kucharski, aquell
curs mon pare va ser l’esportis-
ta millor pagat del campionat i
en metàl·lic, perquè el Mollet no
havia trobat altres fórmules”,
comparteix el fill gran.

Després de viure una sego-
na etapa al Barça i una altra al
CB Mollet, i d’un breu pas per
l’handbol d’11 de la UE Sants,
l’Emilio va fitxar pel CB Orillo
Verde, de Sabadell, possible
gràcies a Josep Maria Carol, res-
ponsable de l’empresa Manu-
facturas Carol. L’Emilio i l’equip
van ser un dels protagonistes de
la primera edició de la Liga Es-
pañola de Baloncesto, el prece-
dent de l’actual Lliga ACB. “El
club li va oferir ser comercial del
tèxtil, el sector del seu sogre, el
Jaime Farré [el meu avi ma-
tern], que tenia quatre telers a
la casa familiar de Rubí i on el
pare també es deixava l’ànima.

Treballaven per a empreses
més grans”, matisa.  

Durant la seva etapa al CB
Orillo Verde, l’Emilio jugava a
futbol amb l’equip de Maravilla,
una empresa de fulles d’afaitar
que li pagava amb diners i pro-
ductes. A Sabadell no en sabien
res i després del matx, un taxi el
duia al Palau d’Esports, del car-
rer Lleida, a Montjuïc, on l’equip
de bàsquet jugava els seus partits. 

“Una tarda va saltar pels
aires i es va destrossar les mans
al camp del Sants. ‘Quan ho sà-

piga el Font [per Fernando Font,
que el va dirigir al CB Orillo Ver-
de i al Barça], em caurà una es-
broncada’, es temia el pare...
L’Emilio va jugar amb les mans
malmeses, però amb l’esperit
competitiu de sempre”, recorda
el fill. En principi, es va salvar
dels retrets del tècnic...   

UNA PROPOSTA CLAU
El seu penúltim equip seria el
CB Valls, on seria jugador i en-
trenador, i l’últim, el Centre
Catòlic de l’Hospitalet, on un
dels directius, que era compta-
ble d’una empresa del Mercat
Central de Peix, li va oferir anar
a treballar al Mercat. “En aquell

moment el pare treballava amb
l’avi, que ja havia cofundat una
fàbrica, la Farpi, on feien es-
tampació tèxtil, i va acceptar la
proposta perquè necessitava un
canvi d’aires. Al Catòlic, un pro-
jecte potent i amb molta afició,
hi va estar tres anys com a ju-
gador, i tres més com a jugador-
entrenador. El pare es cabreja-
va molt quan algun cop a les pis-
tes el cridaven: ‘Iaio, a veure si
et retires ja!’’’, narra en Carles. 

ELS GAMARUSSOS
Ja els hauria agradat a aquells
gamarussos de la grada tenir la
meitat de les condicions de l’E-
milio, que amb 60 o 70 anys, en-
cara destacava als partits espo-
ràdics amb l’Agrupació de Vete-
rans del Barça o amb qui fos. Era
omnipresent i inesgotable, i de-
fensava sempre com si fos la dar-
rera possessió d’un matx ajustat. 

“‘Aquí no pots badar, no et
pots distreure’, ens repetia sem-
pre. Em pregunto quantes pilo-
tes em va robar quan jugàvem...
El pare era molt competitiu, te-
nia un gran sentit de l’humor i
era un esportista nat. Fins als 83
anys va practicar molt d’esport.
Era soci del CN Barcelona i ne-
dava i feia gimnàstica, camina-
va per la platja...”, recorda el Car-
les. Així va ser fins que, per sa-
lut, va haver d’alleugerir el ritme.

ELS ÚLTIMS DIES 
“Hauria gaudit tant el pare ve-
ient jugar la meva filla Nora, i
només ho va poder fer en els
seus inicis... Com hauria somri-
gut en la final del campionat
d’Espanya mini de 2013 a Cadis,
amb la neta i les companyes
superant Andalusia per 103-
62”, recorda, emocionat, l’en-
trevistat, abans de rememorar
els últims dies de l’Emilio, a qui
el 2 d’agost de 2008 van haver
d’ingressar a l’Hospital Clínic. 

UN VINCLE INDESCRIPTIBLE
“Quan arribava Kucharski, el
pare semblava renéixer i el Kuc-
hi li agafava la mà d’una mane-
ra... Es parlaven amb una ten-
dresa indescriptible. Em mera-
vella el vincle que havien esta-
blert”, rescata Carles Galve
abans de quedar-se sense pa-
raules. L’Emilio s’apagaria en el
25è dia a l’hospital, però mai ha
deixat d’il·luminar i d’inspirar la
família i el món del bàsquet. I
sempre serà el gran referent
de la seva neta Nora. 

Toni Delgado
L’ESQUERRA

EmilioGalve, eterna inspiració
» L’exjugador del CE Laietà, Barça, CB Mollet, CB Orillo Verde o Centre Catòlic de l’Hospitalet és una icona 
» “El pare tenia un gran sentit de l’humor i era un esportista nat”, el descriu Carles Galve, el seu fill gran

Emilio Galve bota la pilota en un CE Laietà-RCD Espanyol del curs 1942-1943. Foto: Fundació del Bàsquet Català

Emilio Galve va conèixer
al CE Laietà Pep Vila, 
que li va ensenyar els
fonaments del bàsquet

“Segons em va explicar
Kucharski, el pare 
va ser el jugador que
més va cobrar un curs”
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El presentador i showmanQuim Masfer-
rer pensa que ja és hora de fer un ho-
menatge al públic, peça clau del teatre,
amb un espectacle únic i impossible de
repetir en el qual els espectadors són els
autèntics protagonistes. Bona gent és
una proposta que porta l’ADN Masferrer
i que farà riure i passar una bona estona
a tothom. Al Teatre Borràs.

Teatre

Bona gent
Quim Masferrer

Els cornellanencs Estopa acaben de treu-
re un nou single, El día que tú te marches,
un avançament del seu nou disc, Estopía,
que sortirà a la venda aviat. La cançó se-
gueix el camí dels seus treballs anteriors
i porta el segell ‘100% Estopa’ marcat a foc.
El videoclip, sense anar més lluny, és una
repassada als èxits dels germans Muñoz
durant els 25 anys de carrera artística.

Música

Hollywood continua immers en una re-
visió dels seus mites cinematogràfics. En
la línia del ‘com va començar tot’ acaba
d’estrenar-se Wonka, una pel·lícula del di-
rector Paul King inspirada en el perso-
natge de Charlie i la fàbrica de xocolata, Wi-
lly Wonka. Protagonitzada per l’actor de
moda Thimotée Chalamet, el film expli-
ca els orígens de l’excèntric empresari.

Pelis i sèries

Wonka
Paul King

El día que tú te marches
Estopa

El Bosc dels Somnis
Un bon pla amb infants a prop de Barcelona per a aquestes
festes de Nadal el trobaràs a Sant Boi de Llobregat, amb el

Bosc dels Somnis. Es tracta d’una experiència teatral immer-
siva impulsada per Hamlet Produccions, en col·laboració

amb l’Ajuntament de Sant Boi. Obrirà del 21 al 31 de desem-
bre a la masia de Can Julià i estarà ple de llums i efectes espe-
cials. Hi haurà, a més, una vintena d’artistes que interpretaran
personatges fascinants que treballen perquè Nadal sigui un

èxit arreu. Es poden adquirir entrades a la pàgina web 
elboscdelssomnis.com. L’horari és de 16:30 a 21:30 del vespre. 

A I T A N AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Després de fugir d’en Yúrum i la Xàrliah
al mar Albat, en Yàgon i en Merkor s’a-
propen a Hímdor i l’Àstrid aterra a Àdwish.
Separats amb l’objectiu de defensar-se de
l’amenaça verda d’Índrim, el grup buscarà
els poders d’Ashúram i les armes lle-
gendàries que els falten en aquesta no-
vel·la fantàstica, la tercera entrega de la
trilogia Fills d’Èodhum.

Llibres

La fletxa blava
Roger Tarrés

|OD
El geni dels videojocs Hideo Kojima presenta OD, una proposta de terror que serà
exclusiva per a Xbox i PC. Compta amb actors com Sophia Lillis i Hunter Schafer.
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Aitana Ocaña (Sant Climent, 1999) és un ídol del
panorama musical català i estatal. Ja queda lluny
la seva etapa de triunfito a OT, des d’on va fer el
salt a la fama. Juntament amb Rosalía i Morad,

forma part del TOP 3 de cantants catalans més es-
coltats a tot el món a la plataforma Spotify. Ara,
Aitana ha anunciat que el desembre de l’any vi-

nent farà un concert al Santiago Bernabéu, un es-
cenari icònic per on ha passat la flor i nata de la

música mundial, des de Taylor Swift fins a Luis Mi-
guel, el qual ha fet embogir els seus seguidors. Ho
va avançar emocionada en un concert a Madrid a
principis de desembre, on va enviar un missatge a
la seva exparella, el cantant Sebastián Yatra, amb

qui acaba de trencar. Allà va compartir amb la res-
ta de fans, amb “el cor trencat”, la seva nova cançó,

Ahora que ya no estás, dedicada a les ruptures
amoroses. Clar i català, com diria aquell. 

Famosos

Ser una cantant de fama mundial
És una de les artistes catalanes més escoltades a Spotify

Anunciar un concert al Bernabéu
Serà el 28 de desembre del 2024 i l’únic que farà a Espanya

Els fans embogeixen
El web de venda d’entrades es bloqueja per l’alta demanda
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

REVISIONS

El consum elevat d’alcohol o de tabac durant la joventut 
poden causar futurs problemes cardiovasculars  

VULNERABLES

ABUSOS

REVERSIBLE

E S T I L S  D E  V I D A

i PREVENCIÓ 
Cap als quaranta anys, quan arriba la maduresa per a la majoria,
comencem a preocupar-nos per la nostra salut cardiovascular.
Fins llavors ens considerem massa joves per preocupar-nos pel
nostre estil de vida. Però hi ha problemes que comencen a actu-
ar precisament quan som joves i, si no els prevenim, potser no
servirà de res fer vida sana als quaranta. És un avís, en forma
d’estudi, del Centre Nacional d’Investigacions Cardiovasculars.  

Els investigadors del centre han descobert que les persones
joves podrien ser més susceptibles als efectes negatius dels fac-
tors que afavoreixen l’ateroesclerosi, una malaltia que causa
una mena d’enduriment de les artèries i que afecta les persones
de mitjana edat amb nivells elevats de colesterol i tensió arte-
rial. La raó és que les artèries de les persones joves són més vul-
nerables als efectes de l’alcohol i del tabac, per exemple. 

Els resultats de l’estudi, publicats a la revista Journal of the
American College of Cardiology, mostren que la detecció precoç i
un control dels factors de risc podrien reduir l’impacte de la ma-
laltia durant la mitjana edat. De fet, permetrien fins i tot revertir
una malaltia considerada fins ara irreversible.   

Els joves són més vulnerables 

L’èxit de la medicina preventiva es basa en la importància
de sotmetre’s a revisions mèdiques des de ben aviat 

Les claus

Les artèries de les persones joves susceptibles de 
patir una futura ateroesclerosi són més vulnerables 

La detecció precoç i un control agressiu dels factors 
de risc de la malaltia podrien evitar que fos irreversible  
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